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Bibliotheek dicht?
De Tweede Uitleg is open!

Mist u het krantje lezen en kopje koffie drinken in de 
bibliotheek aan de Prinsengracht?

Kom dan naar de 55+ sociëteit Nieuwe Looiersstraat 29

Verse ochtendkranten aanwezig en de koffie staat klaar!

Toegang vrij
        Maandag t/m donderdag
        van 10.00 tot 12.00 uur en van 16.00 tot 18.00 uur
        Vrijdag van 10.00 tot 12.00 uur

 Wilt u onze Nieuwsbrief ontvangen om op de hoogte te
 blijven van wat er in de Tweede Uitleg te doen is?

 Bel: 625 98 79
 Schrijf: Nieuwe Looiersstraat 29, 1017 VA Amsterdam
 Mail: tweedeuitleg@xs4all.nl
 Kijk: www.tweedeuitleg.nl

PROGRAMMA LENTE 2009
Woensdagmiddag-lezingen (aanvang 14.30 uur)
25 maart: Els de Marez Oyens-van Es, muziekpedagoog: 
“Amsterdamse straten, vervlochten met muziek- en 
levensverhaalfragmenten”
8 april: Marijke Carasso-Kok, historicus: “De Lommerd, 
een bijna vier eeuwen oude Amsterdamse instelling”
22 april: Peek Le Coultre, kinderneuroloog: “Bijnadood 
ervaringen, neurofysiologische achtergronden”
13 mei: Maarten Helle, adviseur grafische ontwerpers:
“Amsterdam in Letters”
27 mei: Auke Bijlsma, bioloog en ex-gemeenteraadslid:
“Klimaat en de zee, wat zijn de politieke consequenties ?”
10 juni (onder voorbehoud): Hans de Vries, historicus, 
onderzoeker bij het NIOD: “Nederlanders in gevan-
genissen en concentratiekampen gedurende de oorlog”
Toegang € 2,00 inclusief thee, koffie en traktatie

Woensdagmiddag-films (aanvang 14.30 uur)
1 april: Drama (2003) van regisseur Peter Webber. over 
het leven van Johannes Vermeer.
15 april: Komisch drama (2007) van regisseur Rob 
Reiner over twee kamergenoten op de kankerafdeling.
6 mei: Drama (1997) van regisseur Roberto Benigni over 
de joodse Guido die samen met zijn zoontje naar een 
concentratiekamp wordt gedeporteerd en door zijn vrouw 
Dora wordt gevolgd.
20 mei: Satire (1979) van regisseur Hal Ashby naar het 
boek van Jerzy Kosinski.
3 juni: Komisch drama (2005) van regisseur Marcos 
Carnevale over de prettig gestoorde dame Elsa en haar 
nieuwe onderbuurman Fred.
Toegang: € 3,00 inclusief thee, koffie en traktatie

Openingen exposities (van 16 – 18 uur, vrij entree)
Vrijdag 24 april: Schilderijen van het schilderscollectief 
van MK 24 (Mauritskade 24)
Vrijdag 29 mei: Foto’s van Walter Boshoff
Het werk is daarna ook nog te bezichtigen op dinsdagen 
en donderdagen tussen 10 en 17 uur.

Specials 
(Svp uiterlijk 3 dagen van tevoren inschrijven)
Zondag 29 maart: Lange film van regisseur Marco 
Giordana over een Italiaanse familie. Onderbroken door 
lunch en theepauze. Aanvang 10.30 uur. Toegang € 6,00.
13 april: Paasbrunch op Tweede Paasdag aanvang 12 uur. 
(Toegankelijk voor maximaal 34 buurtbewoners)

Noord/Zuidlijn
Kwartaal overzicht
December 2008
Het noodreparatieplan wordt gepresenteerd:
Om verdere lekkages te voorkomen bij het uitgraven 
van de stations wordt de drassige grond eerst stijf 
bevroren. Alle voegen van de betonnen diepwanden 
worden met metalen platen afgedekt en met grout 
vol gespoten, voordat het grondwater weer mag 
ontdooien. Kosten: enige tientallen miljoenen. 
Van april tot september zullen grote vriesmachines de 
stationsbouwputten aan het Rokin en de Vijzelgracht. 
domineren.
Bij station Ferdinand Bol knapte een kabel bij het 
inhijsen van een luchtsluisdeur. Gelukkig werd geen 
enkele bouwvakker of voorbijganger verpletterd.
Januari 2009
Het tweede rapport van de ombudsman over de 
verzakkingen van 10 september laat nog op zich 
wachten. Wel is ombudsman Ulco van de Pol 
op 4 januari van de partij bij een publieksdebat 
met Tjeerd Herrema (wethouder), Victor de Waal 
(funderingspecialist), Helena van Gelder (getroffen 
buurtbewoonster), Arnold Heertje (econoom) en 
andere belangstellenden.
Volgens Herrema wil de gemeenteraad gewoon door 
met het project. Hij meent de financiële risico’s 
inmiddels voldoende afgedekt te hebben met een 
goede verzekering. De Waal zet grote vraagtekens 
bij die verzekering. Zijn ervaring is dat een 
verzekeringscontract slechts geldig is tot een 
eventuele calamiteit. Daarna kan de verzekerings-
maatschappij aanvullende eisen stellen alvorens de 
verzekering te continueren. Het boren is bovendien 
nog niet eens begonnen, terwijl dat het meest riskante 
onderdeel is. Professor Heertje acht een nieuwe 
kosten/baten-analyse hoogst noodzakelijk. Maar 
wethouder Herrema heeft geen zin om alle voors en 
tegens nog eens op een rijtje te zetten: 
“Die exercitie hebben we al jaren geleden gedaan”.
Nu er pas in 2010 met boren (circa 10 meter per dag) 
begonnen kan worden is er enige tijd voor een nieuw 
werkplan. Voor 30.000 euro mag een externe 
deskundige meekijken naar techniek en monitoring. 
Februari 2009
Wethouder Herrema treed af, nadat hij ontdekt dat 
de extra kosten geen tientallen, maar honderden 
miljoenen euro’s gaan bedragen. Ook dan is er nog 
geen garantie dat alle risico’s afgedekt zijn. Steun van 
het Rijk hoeft Amsterdam niet meer te verwachten.
Als alles mee zit gaat de metro pas eind 2017 rijden. 
Maar eerst onderzoekt Cees Veerman of verder 
doormodderen nog wel verantwoord is. 
Het tweede onthutsende ombudsmanrapport lekt uit.
Maart 2009
Dat rapport wordt officieel gepresenteerd. Paar weken 
later krijgen we een nieuwe risico-analyse. Ergens in 
de zomer volgen de aanbevelingen van Veerman.
En zo is er elke maand weer een boel te beleven.

PS

Tot uiterlijk 27 maart kan nog een geveltuin 
aangevraagd worden bij Veronika Esser:
tel. 638 22 05 of wijkcentrum@oudestadt.nl. 
De belangrijkste voorwaarden voor een geveltuin: 
er moet 1,50 m doorlooproute overblijven op de 
stoep, u bent verantwoordelijk voor het onderhoud, 
geen bomen, goed snoeien en de toestemming van 
de bewoner van de begane grond.
Aan de aanleg zijn geen kosten verbonden. 
De aarde wordt wel geleverd, planten moet u 
zelf aanschaffen. Het is de bedoeling dat alle 
geveltuinen plantklaar zijn vóór zaterdag 9 mei; 
op deze zaterdag wordt een geveltuinendag op het 
J.W. Siebbeleshof gehouden. U kunt op die dag 
terecht voor planten, aarde, snoei- en plantadvies. 
Tevens kunt u op deze dag tegen een klein bedrag 
een plantenpakket van vaste heemplanten kopen.
Meer info op: www.oudestadt.nl

Terwijl je op straat over bergen fietsen struikelt, worden 
openbare ondergrondse fietsenstallingen maar weinig 
gebruikt. Al blijft je fiets er lekker droog en controleert 
de politie regelmatig, toch vinden velen kelders eng.

Energiebesparing
Tips voor bewonerscommissies
Op 17 maart a.s. om 20:00 uur houdt Frank 
Agterkamp van de Woonbond een presentatie over 
energiezuinig wonen in wijkcentrum d’Oude Stadt, 
Nieuwe Doelenstraat 55. 
De avond is bedoeld voor bewonerscommissies in 
stadsdeel Centrum die samen met hun verhuurder 
willen werken aan energiebesparing. 

De overheid roept alle verhuurders op om hun woning-
bezit energiezuinig te maken. Hier ligt een kans voor 
huurdersorganisaties. Energiezuinig wonen is niet allen 
goed voor het milieu, maar ook  voor de portemonnee 
omdat de woonlasten er door dalen. 
Frank Agterkamp van de Woonbond zal in zijn presen-
tatie ook ingaan op de manier waarop bewonerscom-
missies dit in overleg met de verhuurder voor elkaar 
kunnen krijgen. Daarbij is de nieuwe Overlegwet een 
steun in de rug voor zowel huurders in de particuliere 
sector als huurders van woningcorporaties. 
Op de website www.huurdersverenigingcentrum.nl 
staan diverse artikelen en kleinere stukjes met heel veel 
informatie over energiezuinig wonen, speciaal verza-
meld voor actieve huurders die aan de slag willen.

Fleur je gevel op

Beheergroep Singel/Leidsegracht/
Singelgracht/Vijzelstraat/Vijzelgracht
woensdag 18 maart 2009, 19.30 uur
Gereformeerde kerk, Kerkstraat 107, zaal 6

Dodenherdenking

Maandag 4 mei
19.30 – 20.15

1e Weteringplantsoen

Pathé-kelder Reguliersdwarsstraat

De Gevallen Hoornblazer
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Als eerste wordt gesproken over de plannen van de deel-
raad aangaande ‘het nieuwe Leidseplein’. Het gaat hier 
om de laatste versie die 9 september werd voorgesteld. 
Het Leidseplein gaat volgens deze plannen een groot 
‘stil gebied’ worden voor voetgangers, dat zo goed als 
autovrij moet worden. De vraag is of wij (de bewoners 
van het centrum) dat willen.

Het langdurig plaatsen van fietsen rondom het plein zal 
verboden worden. Als oplossing komen er ondergrondse 
fietsenstallingen. De huidige tramhalte wordt verplaatst 
naar de Leidsebrug, alsook de taxistandplaats. Deze 
komt op het Westelijke deel van de Leidse Bosjes rich-
ting Overtoom. Ook komen er enige nieuwe parkeerga-
rages. In het eerste kwartaal van 2009 zal de uitwerking 
plaatsvinden van het eerste lijnproject van het plan. In 
totaal zijn er eenentwintig projecten.

Drukte
De aanwezigen vragen zich af wat het uitgangspunt van 
de plannen is. Het antwoord is dat er ruimte terugge-
wonnen moet worden voor voetgangers. Men is bang dat 
het bouwen van de twee fietsgarages gaat zorgen voor 
een grote ravage door de werkzaamheden (heien e.d.). 
De algemene mening is dat de extra parkeergarages 
gaan zorgen voor extra drukte in het centrum en in de 
toekomst voor milieuproblemen gaan zorgen. De extra 
drukte zorgt er tevens voor dat het voor centrumbewo-
ners met een auto nog moeilijker wordt om hun woon-
plaats binnen te komen of te verlaten. Op 9 december is 
er een informatieavond in het American Hotel over dit 
vraagstuk.

Er wordt gevraagd of de gemeente afspraken met Van 
den Ende heeft gemaakt zodat de parkeergarages vooral 
de bezoekers van zijn nieuwe theater aan de Marnix-
straat faciliteren. Is het niet beter is om het plan voor de 
extra garages te schrappen en het Leidseplein in minder 
extreme vormen te veranderen?

Een mening is dat er tijdens deze vergadering te veel 
focus ligt op de details, terwijl veel mensen de precieze 
inhoud van de plannen niet kennen. De aanwezige 
straatmanager stelt dat iedere bewoner wordt uitgeno-
digd voor samenkomsten waar over de plannen wordt 
gesproken. Het ontvangen van dergelijke uitnodigingen 
wordt door een aantal aanwezigen tegengesproken. De 
straatmanager stelt verder dat bewoners en de horeca 
blij zijn met het verwijderen van de fietsen rondom het 
plein. Dit zou de veiligheid ten goede komen. Op de op-
merking of de horeca hier blij mee is zodat ze hierdoor 
terrassen kunnen uitbreiden wordt geen sluitend ant-
woord gegeven. Er wordt door een aanwezige gevraagd 

of de belangen van de horeca niet anders zijn dan de be-
langen van de bewoners. Men is het daarmee eens. Een 
logisch gevolg is de vraag waarom deze groepen samen 
in één groep worden geplaatst.

Het plan zit nog in de voorbereidende fase, de inspraak 
voor bewoners is nog niet gestart.
De conclusie is dat het overgrote deel van de aanwezi-
gen zich ongerust maakt over de plannen en de conse-
quenties die hier uit voortkomen.  

Veiligheid
Het volgende punt is de veiligheid rondom het Leidse-
plein. Uit een onderzoek geïnitieerd door de gemeente 
blijkt dat de bewoners zich veilig voelen, maar dat het 
niet veilig op straat is. Er is dus verschil tussen de sub-
jectieve en objectieve veiligheid.
Op het Leidseplein voelt men zich veilig maar is de 
veiligheid afgenomen. 
Het onderzoek concludeert dat dit precies andersom is 
waargenomen bij het Rembrandtplein.
De probleemveroorzakers zijn in te delen in drie groe-
pen: Horecabezoekers, Hangjongeren en Straatrovers

Een aanwezige vraagt zich af waarom de overlast van 
dronken - vooral Engelse - toeristen hier niet in op-
genomen is. 

De oplossingen om de probleemveroorzakers 
aan te pakken: Meer verlichting, Meer zichtbaar blauw 
op straat en Cameratoezicht 
Iemand merkt op dat de politie verdwenen is op het 
moment dat de kroegen dichtgaan (een moment waarop 
veel problemen ontstaan).

Er volgt een discussie over de openingstijden van de ho-
reca en de waarschijnlijke correlatie tussen het geweld 
en de overlast die plaatsvindt. 
Gekscherend wordt opgemerkt of de deelraad geen 
veroorzaker is door de ingrijpende plannen aangaande 
de geplande veranderingen van het plein.
Een aanwezige vraagt of overlast en baldadigheid als 
geluidsoverlast voor centrumbewoners geen belangrij-
kere punten zijn dan veiligheid in het centrum. Dit zou 
het begin zijn van vechtpartijen en andere vormen van 
overlast.

Na de pauze komt aan de orde de vraag in hoeverre de 
overlast van de horeca is toegenomen na het rookver-
bod. Inleidster Edith Hofman heeft bij gesprekken in de 
buurt opgevangen dat er iets gedaan zou moeten wor-
den aan de herrie die cafébezoekers maken, wanneer ze 
noodgedwongen buiten voor de deur in groepjes staan te 

roken.
Over deze kwestie wordt verschillend gedacht. 
Enige discussiebijdragen: Dit probleem is eigenlijk niet 
op te lossen. Alleen bewoners die dicht in de buurt van 
de café’s wonen, hebben hier last van. 
Niet alle buitenrokers maken herrie.

Geschreeuw
Al snel gaat de discussie in de richting van geluidsover-
last in het algemeen. Een deel van de bezoekers die in 
de late uren uit café’s en discotheken komen, maakt 
een hels kabaal met zijn geschreeuw. Het is meer regel 
dan uitzondering dat buurtbewoners moeten slapen met 
oordoppen, en zich zelfs genoodzaakt zien om slaapmid-
delen te nemen. (Overigens is er ook ander baldadig 
gedrag zoals urineren in portieken en vernielingen.)
Verbetering van de toestand is misschien mogelijk als 
gedupeerde bewoners zich aanwennen om de daders 
systematisch aan te spreken op hun gedrag. Iedereen 
lijkt het erover eens dat meer politie op straat noodzake-
lijk is. Die moet dan wel in de cruciale nachtelijke uren 
patrouilleren en daadwerkelijk optreden, ook als de situ-
atie nog niet helemaal uit de hand gelopen is. 
(De ME’ers die nu op het Leidseplein gestationeerd zijn, 
zitten gezellig te kaarten in hun busje.) 
Ook de houding van de portiers is van belang bij het 
beteugelen van baldadig gedrag.

Sommige aanwezigen vinden juist het beleid van de 
gemeente een belangrijke oorzaak van de verloedering. 
Denk aan de verruiming van de sluitingstijden en de 
bezuinigingen op de capaciteit van de politie.
Toch kunnen wij als bewoners alleen via de gemeente 
tot oplossingen komen.

Dan wordt besproken wat we verder kunnen doen om 
resultaten te bereiken. De plannen van het stadsdeel met 
het Leidseplein en omgeving zijn nog niet definitief. 
Er komen nog inspreekavonden. Veel bewoners weten 
weinig over de plannen. Op de website van de gemeente 
is bij “projecten” een hoop informatie te vinden. Er 
bestaat ook een mooie presentatie van het architectenbu-
reau. Moet het stadsdeel de bewoners nader informeren, 
of moeten we het zelf organiseren? In ieder geval heb-
ben ervaringen in het verleden geleerd dat buurtbewo-
ners best resultaten kunnen boeken, als ze het maar goed 
aanpakken (b.v. niet alleen kritiek spuien, maar ook 
alternatieven bedenken). Het voormalige buurtcomité 
Leidse in Last heeft ook een aantal zaken voor elkaar 
gekregen.
Diverse aanwezigen geven zich op om mee te helpen bij 
het organiseren van vervolgacties.

Beste buurtbewoner,
Hieronder het verslag van de bewonersbijeen-
komst van maandag 1 december 2008 over de 
geplande herinrichting van de Leidsebuurt.

De bijeenkomst werd druk bezocht. Veel mensen 
maken zich zorgen over de toekomst van de Leidse-
buurt. De gemeente gaat onverdroten door met plan-
nen maken en uitvoeren, zie de Stadsschouwburg en 
de geplande ondergrondse parkeergarage naast het 
American Hotel.

De ondernemers uit de Leidsebuurt praten reeds aktief 
met de gemeente en zorgen dat ze een vinger in de 
pap hebben. Maar wie denkt er aan ons, de bewoners? 
Dat zullen we zelf moeten doen! Als wij onze bewo-
nersbelangen in de Leidsebuurt willen verdedigen, 
dan zullen we met de gemeente in kontakt moeten 
treden. Niet alleen plannen afwijzen, maar oplossings-
gericht meedenken en met alternatieven komen. 
De gemeente is hier gevoelig voor, dat is bekend.

De aangewezen manier om deze situatie aan te pak-
ken, is een buurtcomité oprichten. 
Het vroegere buurtcomité ‘Leidse in Last’ is nieuw 
leven ingeblazen. Wijkcentrum d’Oude Stadt zal dit 
initiatief op alle mogelijke manieren ondersteunen.

Indien u interesse heeft om hierover mee te denken, 
neemt u dan kontakt op met:
Jeroen Vernooij
Wijkcentrum d’Oude Stadt
Nieuwe Doelenstraat 55
jeroen@oudestadt.nl
Telefoon 020 - 638 22 05

PS Meer weten over de plannen van de gemeente met 
de Leidsebuurt? 
Surf naar: www.centrum.amsterdam.nl/ - klik links-
boven op “Projecten” - klik op “Overige”, - klik op 
“Leidsebuurt (Zuid)” - klik naast ‘Gebiedsgerichte 
aanpak’ op “Lees meer” (Zie vooral de links rechts-
boven op die webpagina.)

Veel zorgen in de Leidsebuurt
De stoep voor het Prinsengrachtziekenhuis is uiteraard 
te smal voor een geveltuintje en zeker als parkeerstrook.
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Buurt 6
Tussen: Leidsegracht, 
Prinsengracht, 
Westermarkt, 
Raadhuisstraat, 
Paleisstraat, Dam, 
Rokin, Munt, Singel, 
Koningsplein en 
Herengracht
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Voorstel Mies Bouhuysbrug
Op 23 januari kwam D66 met een raadsnotitie over 
de vernoeming van brug 67 over de Prinsengracht 
naar de schrijfster Mies Bouhuys. 
Mies en haar man Ed Hoornik keken uit op brug 67, 
vlakbij brug 93, de Pieter Goemansbrug, die in mei 2008 
officieel naar hem is vernoemd.
Op aandringen van de buurt heeft D66 opnieuw een 
verzoek ingediend. Op 10 februari was er een kleine 
bijeenkomst in het huis van de schrijfster georganiseerd 
door Yellie Alkema met steun van de nicht van Mies 
Bouhuys en buurman Jan van Beek (de laatste melkboer 
op de gracht) die voor de hapjes en drankjes zorgde.

Yellie Alkema heette iedereen welkom. Buurtgenote en 
kinderboekenschrijfster Nannie Kuiper vertelde over 
Mies Bouhuys hoe zij naast haar literaire werk een groot 
activiste was voor mensenrechten. Ze protesteerde tegen 
de apartheid en was bestuurslid van diverse stichtingen: 
het Verzetsmuseum, het Anne Frankhuis, van de SAAM, 
de dwaze moeders, de AIDA – een organisatie voor 
vervolgde kunstenaars en C.A.S.A, culture voor another 
South Africa. Overdag bezocht ze de scholen om over 
Anne Frank te vertellen. Ze schreef het boek ‘Anne 
Frank is niet van Gisteren’. Zo hoopte zij kinderen 
tot nadenken te brengen. Mies wilde de wereld beter 
maken. 

Edo Spier vertelde over de vrolijke tijd van vroeger: ‘We 
waren jong en hadden geen geld’. In 1957 verbouw-
de hij haar huis. ‘Elke vrijdag was er jour. Er was een 
grote tafel met hapjes en wijn van Jonker. Donner, Peter 
Schat, Brugsma, Van Mierlo, Harry Mulisch om een 
paar te noemen waren gast bij Mies en Eddy. Dit huis 
draagt een historische last. Wij zijn de hekkesluiters. De 
laatste der Mohikanen. En zo ben ik op het idee geko-
men van de Mies Bouhuysbrug’.
In aanwezigheid van buurtgenoten, en oude vrienden 
werd het verzoek om de brug naar Mies Bouhuys te ver-
noemen aan wethouder Eric Koldenhof overhandigd. 
De wethouder antwoordde dat hij het een goed initiatief 
vond om de brug te vernoemen. Hij vond wel dat het 
Amsterdammers moesten zijn die iets hebben betekend. 
Hij zal het voordragen bij de Straatnamen Commissie, 
die bepaalt of een straat of brug naar iemand vernoemd 
mag worden. Dat Mies Bouhuys wat voor deze wereld 
betekend heeft is zeker; ze wilde de wereld beter maken.

UW

De opkomst van bewoners was groot. De meer dan 100 aan-
wezigen konden de ruimte echter niet verwarmen.
Ray Kentie van Creative Industry Amsterdam liet ondersteund 
door powerpoint het nieuwe ontwerp zien met de naam Kastor 
en Pollux. Dat was heel anders dan het 1e ontwerp dat in juni 
2008 ter inzage lag. Daar waren veel zienswijzen en bezwaren 
op ingediend.
Omwonenden hadden groot bezwaar tegen de ophoging van 
het gebouw met meer dan een etage, waardoor de zon een 
maand eerder uit de tegenoverliggende woningen en tuinen 
zou verdwijnen. Ook was men bang dat de glazen verbin-
dingsgang tussen Keizersgracht 440 en Prinsengracht 587 
geluidsoverlast zou geven en dat de tuin gebruikt zou worden 
voor (te) gezellig en dus luidruchtig terrasbezoek.
Het neo-classicistische ontwerp van de gevel is nu van 
de baan. De oorspronkelijke gevel met zijn moderne, op 
grachtenpanden geënte parcellering, blijft. 
De verbindingsgang door de tuin tussen Keizersgracht en 
Prinsengracht wordt afgeknipt. Daardoor ontstaat er een 
binnengebied dat volgens de tekening het karakter van een 
formele grachtentuin heeft, bedoeld om naar te kijken vanuit 
het hotel.
Aan de Keizersgracht blijft de entree gehandhaafd. Daar zijn 
over de 5 etages de vergaderruimtes voor creatieve bedrijven, 
26 hotelkamers, trappenhuis en lichthof. 
Het hotel heeft zijn ingang aan de Prinsengracht. De hotel-
functies, zoals receptie, ontbijtzaal bevinden zich op de be-
gane grond. Ook de oude inrit voor auto’s en kleine vrachtwa-
gens wordt gehandhaafd. Het laden en lossen van goederen 
vindt inpandig plaats, waardoor geen opstoppingen kunnen 
ontstaan. Het aantal parkeerplaatsen is 20 ‘en meer komen er 
niet in’. Het personeel wordt enthousiast gemaakt om met de 
fiets te komen.

Design hotel
Marcel Wanders liet voorbeelden zien van hotels die hij over 
de hele wereld heeft ontworpen of gerestyled. Kastor (Kei-
zersgracht) en Pollux (Prinsengracht) zijn dan ook een mooie 
omschrijving van dit project: op grote hoogte aan de ster-
renhemel, solitair, maar toch verwant. De gebouwen zijn met 
elkaar ondergronds verbonden op kelderniveau. Daar is plaats 
voor noodzakelijk administratieve ruimtes. 
De tuin wordt een esthetisch, rustgevend open gebied waar 
iedereen naar kan kijken.
Bij binnenkomst van Pollux betreedt men een bijzondere 
wereld, met tentoonstellingen. De reis naar boven door het 
gebouw gaat door een soort vitrine waar spannende dingen te 
zien zijn.

Technische zaken
Paul Geertman licht toe dat het plan Kastor en Pollux zoals 
het er nu ligt volledig binnen de oude contouren blijft van de 
voormalige Openbare leeszaal.
Het hotel zou geen grote verkeersaantrekkende werking 
hebben en voor de gasten die met een eigen auto komen is er 
‘valet parking’.
De koeling en verwarming van het hotel gaat met warmte en 
koude opslag, WKO, op 150 meter diepte. Daar is nu zo veel 
ervaring mee opgedaan dat het ook hier toepasbaar is. Er is 
geen kans op verzakking van de omliggende panden.
Voor de koeling wordt grachtenwater gebruikt. De houten 
kozijnen, die er slecht aan toe zijn worden vervangen en het 
glas wordt HR glas. Het energie gebruik in het hotel wordt op 
alle mogelijke wijzen gereduceerd, zodat de totale besparing 
op 75% komt. Het licht in de hotelkamers gaat uit bij verlaten 
van de ruimte.
De installaties komen op het dak van de Prinsengracht, die 
het geluid produceren van 50 dbg, het geluid van 2 pratende 
mensen. De luchtafvoer vanuit de keuken komt boven het dak 
op de 5e verdieping uit, zodat keukengeuren op grote hoogte 
verwaaien. 

Overleg met de buurt
Het bouwplan wordt binnenkort ingediend en men hoopt eind 
van het jaar te kunnen beginnen na de verkregen goedkeuring. 
De bewoners zouden zich zelf moeten organiseren om goed 
overleg te kunnen voeren met de opdrachtgevers en de 
aannemer. De eigenaren van de OBA hopen op een goede 
samenwerking met de omwonenden. Paul Geertman inventari-
seert de vragen van omwonenden. De antwoorden die na de 
korte  pauze kwamen zijn er direct achter vermeld.

Vraag: De extra verdieping is geschrapt. Ja.
Vraag: Wat gebeurt er met het fietsenrek voor de deur? Komt 
er een fietsenstalling? Ja voor het personeel. Het fietsenrek 
gaat weg.
Vraag: Wat gebeurt er met het Kinderdagverblijf in de steeg 
en het lawaai? Daar hebben we geen invloed op
Vraag: Hoe verloopt het vervoer per taxi? Bij het Pulitzer Ho-
tel is dat nog steeds niet optimaal geregeld. Dat gaan we beter 
regelen dan bij het Pulitzer Hotel.
Vraag: Komen er openbare functies in het gebouw, zoals 
vroeger de bibliotheek? Nee.
Vraag: Wie zijn jullie? Wie zijn de eigenaren, Wie gaat het 
exploiteren? Eigenaar is Creative Industry Amsterdam b.v. 
een vennootschap van Paul Geertman & Marcel Wanders. De 
exploitatie van het hotel komt in handen van een ‘operator’. 
Het gaat  om een contract van 25 jaar.
Vraag: Komt er een openbaar terras in de tuin. Nee. Het wordt 
een ‘kijktuin’. 
Vraag: Kunt u wat doen aan de sombere gevel aan de Prinsen-
gracht. Ja daar gaan we wat aan doen. Eerst schoonmaken en 
dan zien we wel verder.
Vraag: Komt er een aanlegsteiger? Nee wel een op en afstap-
punt voor boten.
Vraag: Wat gebeurt er met de parkeerplaatsen aan de Kei-
zersgracht. Verdwijnen er parkeerplaatsen voor de inpandige 
plaatsen. Nee want er komen maar 20 parkeerplaatsen in de 
kelder. We mogen er veel meer hebben gezien het hotelopper-
vlak. 
(n.b. Dit geldt voor kantoorruimtes: 1 parkeerplaats per 250 
m2 kantoorruimte)
Vraag: Komen er ramen bij? Nee. De blinde gevel bij Cristo-
fori blijft.
Vraag: Is er een vrijstelling van het bestemmingsplan nodig? 
Ja, er is ook een wijziging van het bestemmingsplan nodig. 
Er is gekozen voor een ‘postzegelbestemmingsplan’
Vraag: Komt er een zwembad? Nee.

De laatste antwoorden samengevat: Er zijn diverse vergunnin-
gen nodig, exploitatie, horeca. Er komen geen terrassen aan 
de Prinsengracht. De Alleyway (steeg) wordt niet gebruikt. 
Er komen in het totaal 123 kamers. De kantoorruimtes aan de 
Keizersgracht worden in principe voor 5 à 10 jaar verhuurd. 
De financiering is rond. Er komt geen website om de voort-
gang te laten zien. De pui Pollux (Prinsengracht) wordt op de 
begane grond ingrijpend gewijzigd. 
De plint wordt transparanter.

Vanuit Creative Industry is het voorstel voor regulier overleg 
met bewoners. Een van de aanwezigen van Werknet biedt aan 
om dit te doen. Ook via het wijkcentrum d’Oude Stadt kunnen 
bewoners zich organiseren: wijkcentrum@oudestadt.nl of 
post@binnenkrant.nl 

De uitnodigingen voor deze avond waren in een straal van 100 
meter bezorgd. Toch hadden veel bewoners de uitnodiging 
niet ontvangen. 
De bouwaanvraag is in het Stadsdeelnieuws van 9 februari 
gepubliceerd, op de dag van de informatieavond. 

UW

“Kastor en Pollux” aan Keizers- en Prinsengracht
Sinds het vertrek van de Openbare Bibliotheek in juli 2007 was er grote ongerustheid in ons bouwblok. Wat zou de 
nieuwe bestemming worden van het gebouw: appartementen, hotel of kraakpand door besluiteloosheid?
Velen hadden de uitnodiging voor de informatie avond, reeds ontvangen op 23 december, goed bewaard en genoteerd.

Links:
gevel Prinsengracht

Rechts:
binnengevel
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Kunstenaars en ontwerpers presen-
teren en verkopen hier hun werk. 
Winkeltjes, diverse versnaperin-
gen, muziek, film, performances en 
plekjes om te zitten en het glas te 
heffen, kortom een tuttifrutti van 
uitingsvormen waar de bezoeker zich 
kan vermaken, unieke waren kan 
kopen en anderen kan ontmoeten. Er 
wordt onderzocht of dit evenement 
de komende maanden herhaald kan 
worden.

Door de aankoop van het gehele 
Cluster Tabak aan de Spuistraat door 
de Principaal is er een mooie kans 
ontstaan om de creatieve uitstraling 
van de binnenstad een belangrijke 
impuls te geven. 
De bewoners van Langgewagt (Spuistraat 219) hebben 
in de zomer van 2008 een plan aan de Principaal ge-
presenteerd waarin na de verbouwing de huidige kleine 
creatieve industrie terug komt als aantrekkelijke artmar-
ket en een woon-werk plek voor kunstenaars.
De parkeergarage die onder Cluster Tabak 1 doorloopt 
wordt omgevormd tot een semi-openbare marktbazaar 
waar de bezoeker doorheen kan dwalen op zoek naar 
onbekende artistieke producten. De indeling is flexibel 
en modulair. Ze leunt zwaar op stand- en decorbouw: 
iedereen zijn eigen uitstraling, de een niet veel meer 
dan een kraam, de ander een complete behuizing met 
toegangsdeur en ramen, en alles wat daar qua vorm en 
functie tussen kan zitten. Deze configuratie behoudt zo 
de mogelijkheid om steeds (tegen niet al te grote kosten) 

de inrichting te veranderen, 
en zodoende blijft de Market 
steeds weer verrassen.

De ArtMarket wordt een ex-
tensie van de openbare ruimte, 
waar je ook doorheen loopt als 
je er niet speciaal voor komt. 
Op die manier wordt ook het 
flanerende publiek op weg 
van Dam en Spui naar binnen 
getrokken. Ook de winkels 
aan de Spuistraatzijde worden 
opgenomen in het Market con-
cept. Aan de overzijde van de 
Wijdesteeg komen ateliershops, 
waardoor de hele openbare 
ruimte van de steeg optisch en 

psychologisch bij de Market wordt getrokken. 
De Wijdesteeg zou idealiter autovrij worden. Dit maakt 
de openbare ruimte rondom de ArtMarket een aantrek-
kelijke verblijfplaats voor de bezoekers. 

Naast de ArtMarket voorziet het plan in betaalbare 
woon- en werkruimte voor kunstenaars en andere 
cultuurgerelateerde beroepen. Hierdoor wordt 
voorkomen dat er ‘s avonds een doodse sfeer in de steeg 
hangt, en wordt het concept van de Wijdesteeg als 
creatief hart van de binnenstad versterkt.
Het hele plan zou een toonbeeld moeten worden van het 
prettig met en door elkaar leven én werken van mensen 
met verschillende levensstijlen en inkomensniveaus.

Bewoners Langgewagt / Spuistraat 219

Uitnodiging buurtbijeenkomst met het dagelijks bestuur van stadsdeel Centrum op 17 maart
In samenwerking met de wijkcentra Jordaan & Gouden Reael en d’Oude Stadt brengt het dagelijks bestuur 
van stadsdeel Centrum, bestaande uit Els Iping, Erik Koldenhof en Wil Codrington, op woensdag 11 maart een 
werkbezoek aan de westelijke binnenstad (tussen Zoutkeetsgracht, IJ, Singel, Singelgracht en Leidsegracht).
Op 17 maart organiseert het stadsdeel naar aanleiding van dit werkbezoek in de Noorderkerk een 
buurtbijeenkomst. Bewoners en ondernemers zijn hiervoor van harte uitgenodigd.
De bijeenkomst start om 20.00 uur en duurt tot omstreeks 22.00 uur.
Meer informatie over deze bijenkomst op: www.centrum.amsterdam.nl 

ArtMarket in Tabakspanden

Links: 
groensteel

Rechts: 
steenbreekvaren

Al enige tijd verschuiven graafmachines, bouwke-
ten, betonmolens, bakstenen, metselzand en Dixitoi-
let langs de Keizersgracht. Er wordt gewerkt, maar 
heel voorzichtig. Bij nader onderzoek gaat het om 
een precies werkje: herstel van de kademuur. 
Er worden haalkommen geplaatst, zodat het niet 
meer nodig is om van de autohekjes gebruik te 
maken bij afmeren.
Op sommige plaatsen verdwijnen de autohekjes 
definitief, als er in de toekomst bij herprofilering 
langs-parkeerplaatsen komen.
De kademuur bestaat uit twee muren: een rechte 
aan de waterkant, die zichtbaar is een schuine muur 
die als steunbeer onzichtbaar er achter gemetseld 
is. Tenslotte komt er de dekplaat weer op met of 
zonder autohekje. De slechte stukken, gebarsten of 
aangetaste stenen worden vervangen. 
De metselaars moeten rekening houden met de 

flora. Soms komen ze een beschermde varensoort 
tegen. Daar moeten ze omheen restaureren. Amster-
dam heeft een unieke muurflora met veel bescherm-
de soorten Bij de Amstelsluizen groeien de laatste 
groensteelvarens van ons land. Verder groeien daar 
ook de steenbreekvaren, de tongvaren en de blaas-
varen. De gracht en kademuren zijn 100 kilometer 
lang en hebben een unieke muurflora. Het gebruik 
van harde Portlandcement bij herstel van de kade-
muren in plaats van de vroeger gebruikte kalksteen-
mortel vormt de grootste bedreiging. Misschien is 
het mogelijk om sommige muren toch met kalk-
steenmortel te voegen om zo de diversiteit van de 
planten te behouden.
Restauratie van de kademuren vindt bij voorkeur 
plaats in de periode van november tot april.
Meer info op www.dro.amsterdam.nl

UW

Herstel kademuren een secuur werkje

Op zondag 1 maart werd er voor het eerst een ArtMarket gehouden in de parkeergarage onder de Tabaks-
panden aan de Spuistraat. Nadat de nieuwe eigenaar de Principaal november vorig jaar een studiereis naar 
Londen organiseerde waar een aantal projecten bekeken zijn die lijken op wat de ArtMarket moet gaan wor-
den, heeft de Principaal het initiatief genomen om als pilot een deel van de parkeergarage onder de Tabaks-
panden tijdelijk om te toveren tot ArtMarket. 

hedendaagse aanlegmethode en toekomstige in de haalkom

In het vorige nummer is de plaat weggevallen van de 
honingzwam (Armillaria Mellea) bij het artikel:
‘Stil gevaar ofwel stilte voor de storm’. 
Het is een beruchte sluipmoordenaar van bomen.
In Duitsland weten ze wel raad met deze zwam, 
die aldaar ‘Halimasch’ genoemd wordt.
Hier volgt een oud recept uit de Pfalz.
Week een kilo paddestoelen 15 minuten in een meng-
sel van één liter water, een halve liter azijn, zout, 
een flinke bos dille en twee theelepeltjes gedroogde 
thijm. Vervolgens 15 minuten laten koken. 
Paddestoelen afgieten en uit laten lekken. 
Stop ze in potten met een goede deksel, 
voeg hele koriander korrels toe (3 theelepeltjes) 
en vul de potten af met olijfolie. 
Donker bewaren (minimaal 3 dagen). 
Bij het serveren besprenkelen met een beetje 
balsamicoazijn.

Foto: RW

Foto: RW
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Instellingen horen steeds vaker van 
ouderen de vraag naar een andere 
manier van wonen. Meer samen en 
eventueel wat kleiner dan men nu 
woont. De huidige woning is groot en 
luxe en men is daaraan gewend. Deze 
groep mensen kan wat meer besteden 
en wil dat ook graag. 

‘Zij kunnen hun huis verkopen en dan 
wel op de particuliere markt terecht’, 
wordt gezegd.  Echter, van veel ouderen 
horen wij de wens met meerdere mensen 
te gaan wonen, met service en met zorg 
indien nodig, maar ook met zorg voor 
elkaar. 
Nu woont u met plezier in een fijne buurt. 
Nu gaat het goed, maar wanneer je ouder 
wordt komt er toch vaak een moment dat 
je liever met meer mensen om je heen 
woont. Soms is een partner weggevallen 
of gaat de zorg voor de andere partner 
steeds zwaarder vallen.

Op 20 maart gaan Gerard Thaens 
(een van de initiatiefnemers Huize 
Walenburg), Mady Heubers (projectleider 
Amsta, Bureau Huisvesting en Vastgoed) 
en Riny Sprengers (projectontwikkelaar 
van woningcorporatie Stadgenoot) met 
elkaar en met bewoners in gesprek over 
de mogelijkheden en de onmogelijkheden 
om een huis te realiseren voor meerdere 
ouderen. 
Wij horen graag uw ideeën voor de 
toekomst. De aanwezige sprekers kunnen 
hun visie geven en wellicht ook een 
indicatie van de kosten die gepaard gaan 
met het ontwikkelen van een gewenste 
woonvorm.
BOVENAL IS HET NODIG DAT  
DUIDELIJK WORDT WAAR 
BEHOEFTE AAN IS. 
U bent op vrijdag 20 maart 2009 van 
harte welkom in Sociëteit de TWEEDE 
UITLEG, Nieuwe Looiersstraat 29, 
aanvang 14.30 uur.
                      De presentatie van de 
                      middag is in handen van
                      Bert van Houten. 
                      Na afloop is er gelegenheid
                      informeel na te praten.
                      Organisatie: Werkgroep 
                      Integraal Ouderenbeleid
                      en de Tweede Uitleg
                      Informatie: Anke Weber, 
                      wijkcentrum d’Oude Stadt
                      tel: 020-638 22 05

Seniorenbijeenkomst
Zelfstandig blijven wonen in de zuidelijke binnenstad

LENTE 2009

Waarom ik nooit de politiek in wilde

Politiek is een spel. Dat hoor je dikwijls. De 
gemeenteraad speelde dat ze niet wisten dat de 
NZ-lijn veel duurder zou worden dan de wethouder 
c.s. voorspiegelde. Anders had die het plan nooit 
door de gemeenteraad gekregen zeggen mensen 
die verstand van het politieke spel hebben. Aan 
de bar deden wij niet mee aan het spel. Wij wisten 
dat grote projecten progressief duurder worden 
en langer gaan duren naarmate ze groter worden, 
zoals een Deense professor de gemeenteraad 
al eens had uitgelegd. (Deense professoren zijn 
overigens niet goed wijs, zie inrichting van het 
Museumplein. Maar dit terzijde.) Maar de raad 

bleef het spel meespelen. Gemeenteraadsleden 
zijn toch niet echt dom? Het moet een spel zijn 
geweest. Maar nu zitten we er mee.
Wat moet je toch voor iemand zijn om politicus 
te worden. Hoe kun je jaren lang het spel 
spelen dat je 48 bomen wil kappen. Alsmaar 
deskundigen horen, vergaderingen beleggen, de 
rechter laten oordelen, kortom een niet meer te 
becijferen bedrag weg gooien, nog afgezien van 
de tijd die het heeft gekost, vooral aan burgers, 
om processen te voeren, bezwaren te maken 
enzovoorts, en dan tenslotte na jaren doen wat de 
burgers altijd al hadden gewild. Eén boom kappen 
en verder zand erover. Hoe kun je plezier in dat 
werk hebben. Want dat hebben ze. Vraag het ze 

maar. Het is een spel. Een leuk spel. 
Mevrouw Hamer, van wier partij ik reeds veertig 
jaar tandenknarsend lid ben, hoorde ik laatst 
nog beweren dat politiek helaas niet altijd aan 
de burgers is uit te leggen. Dat zijn zeker andere 
mensen. Mensen die vinden dat er een kloof 
is tussen hen en de politiek. Die als een haas 
een comité vormen om de overheidsplannen 
argwanend te bekijken als hun straat op de schop 
gaat. 
Ik moest dit even kwijt. Het is mijn eerste 
ingezonden brief. Maar het werd me echt te gek.

R.C. Broens

ER OP UIT!
Stedelijke Initiatieven nodigt u oudere Amsterdammer uit om 
met elkaar te gaan wandelen onder deskundige leiding. U weet: 
van maart tot juni rijdt het GVB gratis voor ons 65+-ers. 
We vertrekken op iedere dinsdag- en zaterdagmiddag om 14 
uur (verzamelen vanaf 13.30 uur) vanuit het Noord-Hollands 
Koffiehuis bij het Centraal Station. Met tram, bus of metro gaan 
wij naar de rand van de stad. Halverwege de wandeling doen 
wij een horecagelegenheid aan. Omstreeks 16.30 uur stappen 
we weer op het gratis openbaar vervoer.

Zo gaan we 3 maart met tram 1. Via de Wisentkade en het 
Zwarte pad lopen wij naar Oud Sloten, de Nieuwe Meer en 
het eindpunt van tram 2. Op 7 maart gaan we met tram 25 en 
wandelen langs de Amstel, bezoeken Zorgvlied, lopen door het 
Amstelpark, over het kleine Loopveld naar de Beneluxbaan.
Bij slecht weer hebben wij een alternatief programma. 
Neem dus zo mogelijk de stadspas en museumkaart mee. 
Aan de wandelingen zijn geen kosten verbonden. Iedereen is 
welkom ook als je halverwege afhaakt. Aanmelden van te voren 
is niet nodig. Voor suggesties en info: 020-624 84 08.

Kleine Woningaanpassingen en Klussen : 
Voor 55+ ers en mensen met een handicap
- o.a. verhoogd toilet / douchestoel / 
         handgrepen (gratis)
- klussen (€ 2,- + materiaalkosten)
- advies is altijd gratis

www.blankenberg.nl
Tel: 557 33 38

BlankenbergStichting

INGEZONDEN   post@binnenkrant.nl




